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記者： 李静、 李岩松 

11月 9日、「襄陽建橋医院が出生証明書を公然と販売し、嬰児を販売している」という問題で最新の進展

があった。襄陽市公安局によると、葉×芝とその関係者は今年、出生証明書 5 通を販売したことが確認さ

れているが、嬰児販売についてはまだ捜査中だという。 

 

湖北省襄陽建橋医院の院長葉有芝（宮本注： 冒頭では伏字でしたがこの部分で本名が公開されました）

が刑事強制措置の対象となったことを受け、彼女と襄陽建橋医院に関するさらなる「過去の悪事」が浮き

上がってきた。「すべての赤ちゃんの母」林巧稚をモデルにしたと標榜する葉有芝は、不正医療行為で拘留

された後、数年以内に産婦人科の主任（所謂ボスのことで、ここでは科室の科長）になった。彼女が法定代

表人を務める襄陽建橋病院では毎年数件の医療紛争が起きており、昨年は母子の死亡を巡る紛争も起きて

いた。（斉魯晩報・斉魯一転 通報電話: 0531-85193656; 電子メール: 405617016@qq.com） 

 
襄陽警察：葉 X芝本年出生証明書 5 枚を販売 

 

「襄陽建橋病院が出生証明書を公然と販

売し、乳児を販売した」という事件が大きな

注目を集めている。11月 9日、一部メディア

が、襄陽市公安局が、出生証明書と嬰児を販

売したとされる襄陽建橋医院院長葉×芝（既

に本名が明かされているため以下全て本名

で通します）の事件に関し予備捜査の進展を

発表し： 今年、葉有芝ら関係者が出生証明

書 5 通とワクチン本（ワクチンの接種記録）

を販売したことが確認されたが、報道されて

いる嬰児販売については、多くの調査段階が

あるため、現在も調査中だとしたと報じた。 
 

 

襄陽警察によると、証拠を突き付けられた葉有芝が他のいくつかの違法行為を自主的に告白しており、

現在検証中だという。「近くから遠くへ、まずは今年の事件を調査し、次いで前年の事件を調査してゆく予

定です。葉有芝容疑者は現在刑事拘留されており、他の 5、6人は管理下にあります。最終的な詳細は国民

に発表されるでしょう。」 

 

これに先立ち、湖北省襄陽市衛生健康委員会は事件に関する説明を発表していた。発表によると、11 月

6 日夜、事件を起こした病院に常駐する特別工作チームが関係者に一晩かけて事情を聴取し、さらなる調査

のために関連情報を封印したという。当該病院の産婦人科は立て直しのため診療停止処分を受けており、

関係責任者は管理下におかれ、院長は刑事的強制措置の対象として捜査中である。作業チームは既に内部

告発者から聞き取りを行い、関連資料を入手している。 関連する諸問題については、さらなる調査と検証

が行われている。 

 

拘留が解除された後、複数の新しい身元がわかってきた 

55 歳の葉有芝は、1990年に鄖陽医学院（現湖北医薬学院）を卒業後、襄陽 102医院に入り産婦人科医と

なった。 

 

2003年、葉有芝は同病院の産婦人科と契約した。2009 年末、病院が契約を打ち切った。葉有芝は契約の

解除を考えており、頻繁に患者を自宅に連れてきて診療をしていた。同時に、彼女は胎児の性別識別と分

娩誘発手術が非常に儲かると感じ、ポータブル式の超音波装置を購入した。 

mailto:405617016@qq.com


 

葉有芝が自分の住居の一つに違法診療所を開設すると、すぐに問題が発生した。2010 年 11 月 4 日付

報道によると、「政策の許す範囲内で第二子を出産した隋州市の女性が、妊娠 5か月目に突然陣痛が始まり

ました。7月、隋州家族計画部門は秘密裏に襄樊を訪問し、ピンホールカメラを使って違法な鑑定過程全体

を記録しました。8月、この違法な胎児性別判定の巣窟が壊され、首謀者の葉有芝とその夫、医師 2名が逮

捕されたのです。」 

 

葉有芝も留置場で悔恨の情を手紙にしているが、その中で彼女は愚かにも犯罪の道に足を踏み入れたこ

とで、白衣の天使としてのイメージを傷つけてしまったと述懐している。が、彼女は医師という職業をと

ても愛しており、自分の唯一の願いは、将来にやり方を変えて生命を救うために、医師資格を保持し続け

たいという。 

 

2011 年 2 月 23 日の法制日報の報道によると、葉有芝は医師の執業証書（医師免許証と訳出も可能です

が、中国の執業証書には勤務地などを記入する必要があり、どこで医業を行うかの認可証明書と考えると

良いと考えています）を持っていたが、保健局に医療機関の開業免許を申請せず、違法に性別選択的妊娠

中絶手術を行った。湖北省襄陽市襄城区の第一審人民法院は葉有芝に対し、拘留 5 ヶ月と罰金 1 万元の判

決を言い渡した。 

 

葉有芝は公安機関の攻撃に遭いながらも、拘留が終わると今度は襄陽 102 病院に戻った。記者は襄陽建

橋医院の公式ウェブサイト上で、襄陽 102 病院に復帰した葉有芝が産婦人科院長に就任していたことを確

認した。2011 年、当該病院は私立病院となり、2017年に襄陽建橋病院と正式に改名された。 

 

天眼査は、葉有芝が襄陽建橋医院有限会社の法人代表を務めていることを示している。元囚われの身だ

った葉有芝は、突然『摇身一变（妖怪のように体を揺すぶって姿を変える;悪人が正体を隠すために変身す

るという意味だそうです）』して襄陽建橋医院の創設者となり、さらに襄陽女性起業家協会の副会長にまで

なっていた。襄陽市建橋医院有限公司の法人代表者であっただけではなく、葉有芝は襄陽市佳悦母子ケア

有限責任公司の株主や襄陽健橋医療管理公司の株主、襄陽市鑫家悦母子ケア公司の監事も務めていた。 

 

建橋病院は何度も行政処分を受けていた 

襄陽鑫家悦母子ケア公司の登録地が最近改修工事中だと伝えられている。付近住民は「少し前から改修

工事をしているけれど、まだオープンはしていないよ」と語る。 

 

「ずっと改装しているけれど、影響は全くない。うちの親方はずっと給料を払ってくれているよ。」ある

装飾業者は葉有芝に関することについてはよく知らないと語った。 

 

襄陽市衛生健康委員会の公式ウェブサイトの公開情報によると、襄陽市建橋医院は何度も行政処分を受

けているが、処罰された原因には： 放射線業務従事者に「放射線業務等従事証明書」が発行されていない。

医療技術者以外の人材を医療衛生技術業務に従事させ、規定に則した手術のインフォームドコンセントや

術前ディスカッションの記録などの医療文書が未記入等だ。 

 

襄陽市医療紛争人民調停委員会の職員は、そのインタビュー時に襄陽建橋医院と患者の間で毎年 2～3件

の紛争が起きていたと語った。「医療過程中に多くの問題が起きていました。この産科内でも紛争が多く、

昨年は母子の死を巡る争いもありました。」 同職員は、委員会の調停により、紛争当事者双方が合意に達

し、病院が賠償金を支払ったと述べ、「母子の死をめぐるこのような紛争は珍しいものです」と述べた。 

 

随着叶有芝勾结网络中介利用社交平台公开贩卖出生证事情的不断发酵， 

葉有芝がオンライン仲介業者と共謀し、ソーシャルプラットフォームを利用して出生証明書を公然と販

売していた事件が明らかになり続ける中で、襄陽建橋医院で出産予定の妊婦の多くは、当該病院の医療レ

ベルや医師の医療倫理疑惑に不安を抱き、払い戻しを受けに既に病院を訪れた妊婦もいる。 

 

メディアは、襄陽建橋医院の入り口に「すべての赤ちゃんの母」林巧稚の銅像があると報じ、葉有芝の

プロフィール欄では、彼女もまた林喬之を手本としたと称していると報じた。今、刑事拘留されている葉

有芝は、今でもこの彫像を覚えているのか否か・・・ 

 



https://cj.sina.com.cn/articles/view/5328858693/13d9fee4502001re2s 

 

 

Ye Youzhi was found to be selling birth certificates, and Jianqiao Hospital has been 

subject to administrative penalties many times before 
Sina Financial Headlines cj.sina.com.cn 2023-11-09 18:49 Source: Qilu Evening News-Qilu One 

Point 

-------------------------------------------------------------------------------- 

Reporters Li Jing Li Yansong 

On November 9, there was the latest development in the matter of "Xiangyang Jianqiao Hospital openly selling birth 

certificates and selling babies." According to the Xiangyang Municipal Public Security Bureau, it has been confirmed 

that Ye X Zhi and related personnel sold 5 birth certificates this year. Whether they are selling babies is still being 

verified. 

 

After Ye Youzhi, the director of Xiangyang Jianqiao Hospital in Hubei Province, was subject to criminal compulsory 

measures, more "past events" about her and Xiangyang Jianqiao Hospital emerged. Ye Youzhi, who claimed to be 

modeled after Lin Qiaozhi, the "Mother of All Babies", became the director of gynecology and obstetrics within a few 

years after being detained for illegally practicing medicine. Xiangyang Jianqiao Hospital, where she is the legal person, 

has several medical disputes every year. Last year, there was even a dispute over the death of a mother and baby. (Qilu 

Evening News·Qilu One Point breaking news phone: 0531-85193656; Email: 405617016@qq.com) 

 
＜＜Pictures>> Xiangyang Police: Ye Mouzhi sold 5 birth certificates this year 

 

The incident of "Xiangyang Jianqiao Hospital openly selling birth certificates and selling babies" has attracted much 

attention. On November 9, some media reported that the Xiangyang Municipal Public Security Bureau reported that 

preliminary investigation progress had been made into the case of Ye Mouzhi, the director of Xiangyang Jianqiao 

Hospital, who was reported to be selling birth certificates and babies: It has been verified that Ye Mouzhi and related 

personnel have sold 5 birth certificates and supporting vaccine books this year. As for the reported situation of selling 

babies, due to many investigation steps, it is still under investigation and verification. 

 

Xiangyang police said that under the pressure of evidence, Ye Youzhi voluntarily confessed to some other illegal 

acts, which are also being verified. "From the Near to the Distant, will first check this year's cases, and then check those 

from previous years. Ye Mouzhi is currently under criminal detention, and five or six other people are under control. 

The final details will be announced to the public." 

 

Previously, the Hubei Xiangyang Municipal Health Commission had issued a briefing on the situation. The report 

stated that on the evening of November 6, a special work team stationed at the hospital involved, interviewed relevant 

personnel overnight, and sealed relevant information for further verification. The obstetrics and gynecology department 

of the hospital involved has been suspended for rectification, the relevant responsible persons have been controlled, 

and the hospital director has been subject to criminal coercive measures and is under investigation. The work team has 

interviewed the whistleblower and obtained relevant materials. Relevant issues are under further investigation and 

verification. 

 

Obtained multiple new identities after being released from detention 
Ye Youzhi, 55 years old, entered Xiangyang 102 Hospital after graduating from Yunyang Medical College (now 

Hubei Medical College) in 1990 and became an obstetrician and gynecologist. 

 

In 2003, Ye Youzhi contracted the obstetrics and gynecology department of the hospital. At the end of 2009, the 

hospital terminated the contract. Since Ye Youzhi had thoughts about terminating the contract, she often brought patients 

to her home for medical treatment. At the same time, she felt that fetal gender identification and labor induction 

surgeries were very profitable, so she purchased portable B-ultrasound equipment. 

 

After Ye Youzhi opened an illegal clinic in one of her residences, problems soon arose. According to a report on 

November 4, 2010, “A woman in Suizhou gave birth to her second child within the policy, but she was suddenly induced 

into labor five months into her pregnancy.In July, the Suizhou Family Planning Department came to Xiangfan for an 

unannounced visit and used a pinhole camera to record the entire illegal identification process.In August, this illegal 

fetal gender determination den was destroyed, and the mastermind Ye Youzhi, her husband, and two doctors were 

arrested." 

 

https://cj.sina.com.cn/articles/view/5328858693/13d9fee4502001re2s


In the detention center, Ye Youzhi also wrote a letter of repentance, in which she stated that she had become confused 

and embarked on a criminal path, which tarnished her image as an angel in white. But she said that she loves the 

profession of doctor very much. Her only request is that she hopes to retain her medical qualification so that she can 

change her ways and save lives in the future. 

 

According to a report by Legal Daily on February 23, 2011, Ye Youzhi had a physician's practicing certificate, but 

he did not apply for a medical institution practicing license from the health department and illegally performed gender-

selective pregnancy termination surgery. The first instance People's Court of Xiangcheng District, Xiangyang City, 

Hubei Province sentenced Ye Youzhi to five months' detention and a fine of 10,000 yuan. 

 

Even though he was attacked by the public security organs, Ye Youzhi returned to Xiangyang 102 Hospital after 

finishing his detention. The reporter saw on the official website of Xiangyang Jianqiao Hospital that Ye Youzhicheng, 

who returned to Xiangyang 102 Hospital, became the director of gynecology and obstetrics. In 2011, the hospital was 

transformed into a private hospital, and in 2017, it was officially renamed Xiangyang Jianqiao Hospital. 

 

Tianyancha shows that Ye Youzhi serves as the legal representative of Xiangyang Jianqiao Hospital Co., Ltd. The 

former prisoner Ye Youzhi suddenly became the founder of Xiangyang Jianqiao Hospital, and even became the vice 

president of the Xiangyang Women Entrepreneurs Association. In addition to serving as the legal representative of 

Xiangyang Jianqiao Hospital Co., Ltd., Ye Youzhi is also a shareholder of Xiangyang Jiayue Maternal and Infant Care 

Co., Ltd., a shareholder of Xiangyang Jianqiao Medical Management Company, and a supervisor of Xiangyang 

Xinjiayue Maternal and Infant Care Co., Ltd. 

 

Jianqiao Hospital has been subject to administrative penalties many times 
It is reported that the registration place of Xiangyang Xinjiayue Maternity and Infant Care Company is being 

renovated recently. "It has been under renovation for a while, but it is not open yet." said a nearby citizen. 

 

"It has been undergoing renovations and has not been affected at all. Our boss has been paying us wages normally." 

A decoration worker said that they didn't know anything about Ye Youzhi. 

 

According to public information on the official website of Xiangyang Municipal Health Commission, Xiangyang 

Jianqiao Hospital has been subject to administrative penalties many times. The reasons for the penalties are: No 

"Radiation Worker Certificate" has been issued to personnel engaged in radiation work. Use non-health technical 

personnel to engage in medical and health technical work, Medical documents such as the surgical informed consent 

form and preoperative discussion records were not filled in as required. 

 

A staff member of the Xiangyang City Medical Disputes People's Mediation Committee said in an interview that 

they receive two to three disputes between Xiangyang Jianqiao Hospital and patients every year. "Many problems arise 

during the diagnosis and treatment process. There are many disputes in their obstetric department, and last year there 

was a dispute over the death of a mother and baby." The staff member said that after mediation by the committee, both 

parties in the dispute reached an agreement and the hospital paid compensation. "This kind of dispute over the death of 

a mother and child is not common." 

 

As the incident of Ye Youzhi colluding with online intermediaries to use social platforms to openly sell birth 

certificates continues to unfold, many expectant mothers who are planning to come to Xiangyang Jianqiao Hospital to 

give birth are worried about the medical level of this hospital and the medical ethics of doctors. Some expectant mothers 

have already gone to the hospital to get refunds. 

 

The media reported that there is a statue of Lin Qiaozhi, the "Mother of All Babies", at the entrance of Xiangyang 

Jianqiao Hospital. In Ye Youzhi's profile, she also claimed that she took Lin Qiaozhi as a role model. I wonder if Ye 

Youzhi, who is now under criminal detention, still remembers this statue. 

 

 

：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 以下は中国語原文 ：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：：： 

叶有芝贩卖出生证明被查实，健桥医院此前多次遭行政处罚 
新浪财经头条 cj.sina.com.cn 2023-11-09 18:49 来源： 齐鲁晚报-齐鲁壹点 

-------------------------------------------------------------------------------- 

记者 李静  李岩松  

 



11 月 9 日，“襄阳健桥医院公开贩卖出生证贩卖婴儿”一事有了最新进展。据襄阳市公安局消息，已查实叶

某芝及相关人员今年贩卖出生证明 5 份，是否贩卖婴儿还在核查。 

 

湖北襄阳健桥医院院长叶有芝被采取刑事强制措施后，更多关于她和襄阳健桥医院的“往事”浮现。自诩

以“万婴之母”林巧稚为榜样的叶有芝，因非法行医被拘役后的几年内竟成了妇、产科主任等。而她任法人的

襄阳健桥医院每年都有几起医疗纠纷，去年甚至还发生过母婴死亡纠纷。（齐鲁晚报·齐鲁壹点爆料电话：0531-

85193656；邮箱：405617016@qq.com） 

 
＜＜图片>>襄阳警方：叶某芝今年贩卖出生证明 5 份 

 

“襄阳健桥医院公开贩卖出生证贩卖婴儿”一事备受关注。11月 9日，有媒体报道，襄阳市公安局消息称，

对于襄阳健桥医院院长叶某芝被举报贩卖出生证明及婴儿一案，有了初步调查进展：已查实，叶某芝及相关

人员今年以来贩卖了 5 份出生证明和配套疫苗本，至于其被举报贩卖婴儿的情况，因调查环节较多，还在调

查核实中。 

 

襄阳警方介绍，叶某芝在证据压力下主动供述了一些其他违法行为，也正在核实，“近及远先查今年的，再

查往年的。目前叶某芝是刑事拘留，另外有五六个人被控制了，最终详细情况会向社会公布。” 

 

此前，湖北襄阳市卫健委曾作出情况通报。通报称，11月 6日晚，工作专班进驻涉事医院，连夜询问了相

关人员，并封存了相关资料作进一步核查。涉事医院妇产科已停业整顿，相关责任人已被控制，医院院长已

被采取刑事强制措施并接受调查。工作专班已约见举报者获取了相关材料。相关问题正在进一步调查核实中。 

 

拘役解除后获得多个新身份 

今年 55岁的叶有芝，1990年从郧阳医学院（现为湖北医药学院）毕业后进入襄阳 102 医院，成为一名妇产

科医生。 

 

2003年，叶有芝承包了该院妇产科。2009年年底，院方终止承包。叶有芝对终止承包有想法，于是，她经

常将病人带到家中看病。同时，她觉得做胎儿性别鉴定及引产手术很赚钱，便购买了便携式的 B超设备。 

 

叶有芝在自己的一套住宅里开起了非法诊所后，很快便出了问题。据 2010年 11月 4 日报道，“随州一名政

策内生育第二胎的妇女，怀孕 5个月却突然引产。7月，随州计生部门来到襄樊暗访，并用针孔摄像机全程记

录了非法鉴定过程。8月，这一非法胎儿性别鉴定窝点被捣毁，主谋叶有芝及其丈夫、两名医生被抓获。” 

 

在看守所里，叶有芝还写过一份悔过书，她在悔过书中表示自己一时糊涂走上犯罪道路，有损白衣天使的

形象。但她说十分热爱医生这个职业，她唯一的请求是希望保留她的医师资格，待将来有机会改过自新，救

死扶伤。 

 

据法制日报 2011 年 2 月 23 日报道，叶有芝具有医师执业证书，但其未向卫生部门申请取得医疗机构执业

许可证，非法进行选择性别的终止妊娠手术。湖北省襄阳市襄城区人民法院一审判处叶有芝拘役 5 个月，并

处罚金 1万元。 

 

即使被公安机关打击过，结束拘役的叶有芝还是回到了襄阳 102 医院。记者在襄阳健桥医院官网上看到，

回到襄阳 102医院的叶有芝成当上了妇、产科主任。2011年该医院成改制成为一家民营医院，2017年正式更

名为襄阳健桥医院。 

 

天眼查显示，叶有芝在襄阳市健桥医院有限公司担任法人代表。原来的阶下囚叶有芝，摇身一变成了襄阳

健桥医院奠基人，甚至还当上了襄阳市女企业家协会副会长。除了在襄阳市健桥医院有限公司担任法人代表，

叶有芝还是襄阳市佳悦母婴护理有限责任公司的股东、襄阳健桥医疗管理公司的股东和襄阳市鑫家悦母婴护

理公司的监事。 

 

健桥医院多次被行政处罚 

据悉，襄阳市鑫家悦母婴护理公司的注册地最近正在装修。“装修一段时间了，现在还没开业。”附近一名

市民说。 
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“一直在装修，没有受什么影响，我们老板一直正常给我们发工资。”一名装修工人说，关于叶有芝的事情

他们也不清楚。 

 

襄阳市卫生健康委官网公开信息显示，襄阳市健桥医院多次被行政处罚，被处罚的原因有：未给从事放射

工作的人员办理《放射工作人员证》。使用非卫生技术人员从事医疗卫生技术工作，未按规定填写手术知情同

意书、术前讨论记录等医学文书等。 

 

一名襄阳市医疗纠纷人民调解委员会的工作人员在受访时表示，有关襄阳健桥医院和患者的纠纷，他们每

年都会接两到三起。“很多都是诊疗过程中出现的问题。他们这边产科的纠纷多，去年还有过母婴死亡的纠纷。”

该工作人员说，经过委员会调解，这起纠纷双方意见达成了一致，医院给了赔偿，“这种母婴死亡的纠纷不算

多。” 

 

随着叶有芝勾结网络中介利用社交平台公开贩卖出生证事情的不断发酵，不少准备来襄阳健桥医院生孩子

的准妈妈都担心这家医院的医疗水平和医生的医德有问题，一些准妈妈已经去医院退款。 

 

媒体报道襄阳健桥医院门口有一座“万婴之母”林巧稚的雕像，在叶有芝的个人简介里，她也声称自己以

林巧稚为榜样。不知如今已经被刑事拘留的叶有芝，是否还记得这尊雕像。 
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